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روزهای پرکار وکیل بابک زنجانی
ـ قشــم، مشــاور عالــی رئیس جمهور را در هواپیما  وکیل مدافع بابک زنجانی گفت:» چندین ماه پیش در پرواز تهران ـ
دیدم. خدمت وی رسیدم و یک نامه ای را به او تقدیم کردم مبنی بر اینکه راهکاری برای تسریع در بازپرداخت بدهی های 
موکلم وجود دارد.« پیشتر در یکی از سایت های خبری نوشته شد که بابک زنجانی توان پرداخت بدهی ها را دارد، رسول 
کوه پایه زاده در این خصوص توضیح داد:» اصلًا این گونه نیســت. مــا دادگاه را نیز در خصوص کم و کیف و چگونگی 
راهکار بازپرداخت بدهی های موکلم در جریان گذاشــتیم. همچنین از آقای ترکان درخواست ملاقات حضوری کردم 
که متأســفانه تا این لحظه این امکان فراهم نشده است.« وی با تاکید بر اینکه دادگاه باید علنی باشد، اظهار داشت:» 

اگر دادگاه به صورت علنی برگزار شــود، افکار عمومی هم در جریان قرار می گیرند که چقدر تدبیر و تلاش از سوی شاکی پرونده برای استیفای حقوق 
بیت المال صورت گرفته است.« وکیل بابک زنجانی ادامه داد:» من در معیت دستگاه قضایی به کشف حقیقت کمک  می کنم. این موضوع را چندین 
ماه پیش به آقای ترکان گفتم و مراتب به وزارت نفت نیز منتقل شــد و آنها هم در جریان هســتند و دادگاه نیز در جریان قرار دارد اما بیان جزئیات آن به  
مصلحت نیست.« رسول کوهپایه زاده با اشاره به عدم داشتن انگیزه در زنجانی گفت:» همه ما مسئولیم که حقوق بیت المال استیفا شود و این کوتاهی 
و ســهل انگاری با هر نیت و انگیزه  ای از جانب موکل یا شــاکی پذیرفته نیست. برداشت ما این است که بازپرداخت بدهی  ها، راهکار دارد و می  توان با 
تدبیر و درایت به بازگرداندن پول به بیت  المال کمک کرد.« چندی پیش سخنگوی قوه قضائیه، حجت السلام محسنی اژه ای، اعلام کرد دادگاه بابک 

زنجانی 11 مهر برگزار خواهد شد، پیش از آن البته اعلام شده بود پرونده 200 صفحه ای او، به قاضی صلواتی ارجاع شده است.

بحث تبادل جیسون رضائیان به دستگاه قضا ارتباطی ندارد
جیسون رضائیان، متهم دو رگه ایرانی- آمریکایی که نزدیک به یک سال در زندان است، هنوز در انتظار حکم دادگاه به 
سر می برد. رئیس دادگستری کل استان تهران در این خصوص گفت:» علت طولانی شدن صدور حکم با موضوع تبادل 
خبرنگار واشــنگتن پست که به تازگی مطرح شده است، ارتباطی ندارد. ما در مقام دادرسی به این مسائل کاری نداریم و 
در مقام رســیدگی قضایی به پرونده، کار خودمان را انجام می دهیم.« پیشتربحث تبادل جیسون رضائیان با برخی اتباع 
ایرانی محکوم به حبس در آمشریکا مطرح شده بود. علی لاریجانی در مصاحبه ای با خبرنگار ان پی آر گفته بود:» راه های 
عملی برای رضائیان وجود دارد. مثلا تعدادی ایرانی در زندان های اینجا محبوس اند. قطعاً برای مسائلی از این دست، 

می توان به راهکارهایی رسید. فکر می کنم که سیاسون شما )آمریکایی ها( آن راه ها را می دانند.« اما بلافاصله حجت الاسلام و المسلمین غلامحسین 
محسنی اژه ای »تبادل جیسون رضائیان« را تکذیب کرد و به دنبال آن هم وزیر دادگستری گفت:» : بحث مبادله جیسون رضائیان مطرح نیست و این 
پرونده هنوز منجر به محکومیت نهایی و قطعی نشده که چنین مباحثی مطرح شود.«  غلامحسین اسماعیلی در ادامه بیان کرد:» به طور قطع هر گاه 
حکم اعلام شود، به اطلاع عموم مردم می رسد.« آخرین جلسه دادگاه جیسون رضائیان 19 مرداد 94 در دادگاهی به ریاست قاضی صلواتی برگزار شد 
و از آن روز تاکنون حکمی به این متهم ابلاغ نشــده است. این در حالیست که وکیل جیســون رضائیان درحاشیه آخرین جلسه دادگاه گفته بود:» طبق 
قانون، رأی باید ظرف مدت یک هفته از پایان محاکمه صادر شود.« جیسون رضائیان خبرنگار ایرانی آمریکایی واشنگتن پست 31 تیرماه سال گذشته، به 
همراه همسرش و یک نفر دیگر بازداشت شد که هر دوی آن ها مدتی بعد آزاد شدند، همچنین تاکنون 4 جلسه دادگاه برای رضائیان تشکیل شده است. 

تلافی شکست انتخابات 
جلیلی با برجام!

مجلس شــورای اسلامی 
حســاس ترین  از  یکــی 
دوران خــود را می گذراند. 
بررسی برجام در کمیسیون 
تخصصی که به این منظور 
ایجاد شــده در صدر اخبار 
قــرار دارد و توجــه مردم، 
رسانه ها و سیاســتمداران را به خود جلب کرده است. 
در خصوص عملکرد این کمیسیون نقدهاي بسیاري 
وجود دارد. مهم تریــن نگرانی که در این زمینه وجود 
دارد این اســت که مســیر فعالیت همکاران موجب 
دودستگي در سطح جامعه شود. چیزی که متاسفانه 
عملا در کمیسیون ویژه برجام رخ داده است و دو تیم 
مذاکــره کننده قبلی و فعلی در تقابــل با یکدیگر قرار 
گرفتند و شرایط به گونه ای رقم خورده که گاهی حتی 

شاهد تقابل بین این دو تیم هستیم.
چیزی که نباید از آن غافل شویم این است که بررسي 
برجــام یك موضوع کامل تخصصــي و فني در حوزه 
هسته اي است که البته از کانال دیپلماسي پیگیري 
شــده و به همین خاطر انتظار مي رفت کمیســیون 
برجــام عمده وقــت و توانــش را در اختیــار صاحب 
نظران هســته اي و فني بگذارد. آنچــه من تاکنون 
مب بینیم قضاوت آقای جلیلي پیرامون برجام کاملا 
غیرمنصفانه اســت و دعوت از کساني که سال ها با 
شیوه مذاکره شــان وقت کشور را گرفتند یك خطاي 
استراتژیك از ســوي همکاران ما در کمیسیون ویژه 
برجام بود. تنهــا ثمره این تیم قطعنامه های پی درپی 
بر علیه مردم ایران بود که اثراتش هنوز در زندگی مردم 
وجود دارد. این رفتار اعضای هیات رئیسه کمیسیون 

برخلاف اخلاق سیاسی صورت گرفته است.
اظهارات جلیلي در خصوص دستاوردهاي مذاکرات 
به صورت واضح سیاســي اســت. جلیلي باید توجه 
داشته باشد از فرصت حضور در کمیسیون برجام براي 
تلافي شکســت انتخاباتیش استفاده نکند. مجلس 
برای اینکه به نتیجه بهتری درباره برجام برســد باید 
سیاست های خود را عوض کند و علاوه بر دعوت از 
اعضای مذاکره کننده فعلی کشور از افراد کارشناس 
و حقوقدانان برجســته بهره ببرد، افرادی باید در  این 
کمیســیون حضور داشته باشــند که منافع ملی را بر 

منافع سیاسی ترجیح دهند.
خوشــبختانه در تیم آقای ظریف افرادی بودند که در 
تیم قبلی هم حضور داشتند و به نظر می رسد که این ها 
می توانند بهتر از هر کس دیگری برجام را تفسیر کنند، 
به عبارت دیگر تفسیر برجام بر عهده تیم مذاکره کننده 
است. این ها اســنادی است که در تاریخ خواهد ماند. 
صحبت های دکتر ظریف نشان می دهد که در طول 
دو سال گذشته به صورت واقعی کار انجام شده است 
و می توان گفت نوع دیپلماسی که در طول این مدت 
انجام شد نه تنها در تاریخ بی سابقه بوده است بلکه یک 
نمونه و الگوی جدیدی بود که در عرصه دیپلماســی 

جهانی از سوی سیاست مداران ایرانی ارائه گردید.
البته اینکه ما این سیاست ها را به صورت کامل مبرا و 
بدون اشتباه بدانیم کار درستی نیست، و ممکن است 
اشتباهاتی هم در طول مسیر صورت گرفته باشد ولی 
برخوردهایی هم که با مذاکره کنندگان در مجلس و 
برخی رسانه ها صورت می گیرید برخلاف مصالح نظام 
است. یقینا با هدایت هاي هوشمندانه رهبر انقلاب 
نتیجه مذاکرات موجب ســرافرازي و شیرین کامي 
ملت خواهد شد و به لطف الهي در شرایط پساتحریم 
شاهد جمع شدن سفره کاســبان تحریم و زالوهاي 

فرصت طلب خواهیم بود.

محمد جواد ظریف، سیاستمدار خندان دولت یازدهم که خوب می داند کجا باید 
حاضر شود و خوب می داند کجا باید عصبانی شود، برای اولین بار در کمیسیون 
ویژه بررسی برجام حاضر شد تا پرحاشیه ترین جلسه این کمیسیون را رقم بزند.

 قطع نامه ها با تهدید صلح ارتباط دارد
وزیر امور خارجه کشــور، با حضور در دهمین جلســه کمیســیون ویژه بررسی 
برجام، به 7 سوال نمایندگان مجلس شورای اسلامی پاسخ داد. در این میان اما 
مهرداد بذرپاش که سوالاتی نامعلوم از ظریف می پرسید، جلسه را متشنج کرد. 
علیرضا زاکانی که ریاست کمیسیون را به عهده داشت، خطاب به محمد جواد 
ظریف گفت:» لطفا درباره دو محور یکی موضوع فصل 7 بودن و ذیل ماده 41 
بودن و دیگر اینکه برجام چه نسبتی با فصل 7 و ماده 41 دارد، صحبت کنید.«
ظریف در پاسخ گفت:» قصد داشتم در این جلسه درباره آنچه که دغدغه رهبری 
است مبنی بر اینکه بعد از برجام چه می شود و ما باید چه کنیم و نقش مجلس در 
این مسأله که نقش بارزی است صحبت کنم. اگر بعد از صحبت هایم از خدمت 
شما مرخص شدم جسارت به نمایندگان نیست بلکه باید به جلسه هیأت دولت 

برسم و قرار هم از اول بر همین اساس بود.«
وزیر امور خارجه کشــور با بیان اینکه همه قطعنامه ها ذیل فصل هفت است، 
اظهار داشت:» قطعنامه ها ارتباط با تهدید صلح و امنیت بین  الملل دارد و این 
بند در تمامی قطع نامه  ها باعث شده قطع نامه  ها کمی پیچ و خم پیدا کنند. این 
پیچ و خم آنجایی دیده می  شود که موضوع برنامه هسته  ای ایران و عدم اشاعه با 
مسئولیت شورای امنیت در بررسی صلح و امنیت بین الملل ارتباط پیدا می کند. 
در قطــع  نامه 1929 از این مرحله هم فراتر می رود و در مقدمه آن می گوید هیچ 
کس کشورها را مجبور نمی کند اقداماتی فراتر از ماده 41 از جمله توسل به زور 

را انجام دهند.«

سوالات بی ربط بذرپاش و تحیر ظریف
مهرداد بذرپاش که خارج از جلسه از جواد ظریف سوالاتی نامفهوم و گنگ می 
پرسید، سخنان وی را قطع کرد و گفت:» البته اولین قطعنامه در سال 72 علیه 
ایران تصویب شــد.«، جواد ظریف با همان لبخند همیشــگی پاسخ داد:» من 
خودم سفیر ایران در سازمان ملل بودم. اولین قطعنامه علیه ایران در سال 85 
صادر شد دومین قطعنامه هم در همان سال بود و سومین قطعنامه در سال 86 

علیه ایران صادر شد.« بذرپاش در بخش دیگری از سوالات بدون نوبت خودش 
پرسید:» در لغو تحریم ها وجود دارد فرمایش حضرت آقاست که نمی دانم شما 
چطور می خواهید آن را پاسخ دهید. شما بهتر می دانید فضای روانی حاکم بر بازار 
ناشی از ریسک عدم لغوها اجازه نمی دهد سرمایه گذاری در کشور اتفاق بیفتد.« 
وزیر امور خارجه کشور در پاسخ با لحنی متفاوت گفت:» آقای بذرپاش خوب بلد 
است. آن دو ســالی که من در سازمان ملل بودم چه ربطی به تحریم های اولیه 
و ثانویه داشته است. می خواهید بگویید دو قطعنامه در زمان من تصویب شد؟ 
بنده هیچ نقشی در تصویب یا رد آن قطعنامه ها نداشتم و الحمدالله مسئولیتی 
در آن زمینه ندارم. بحــث هایی که آقای بذرپاش عنوان کردند عموما ربطی به 
بحث ما نداشت. شــاخص اقتصادی پایین آمده حالا ببینید اگر توافق ژنو نبود 
امروز کجا بودیم؟ اگر توافق ژنو نبود ببینید چه قدر نفت می فروختیم. اگر توافق 
ژنو نبود ببینید امروز فروش نفت تان به خاطر سیاست هایی که شما از آن حمایت 
می کنید به صفر رســیده بود. اگر نبود ببینید نه اینکه حالا حساب کنید قیمت 

نفت چه قدر پایین آمده است. 
محمد جواد ظریف ادامه داد:» آسمان  ریسمان نبافیم. قیمت نفت پایین آمده، 
ربطی به برجام و توافق ژنو ندارد. شما اگر می خواهید در کشور فضاسازی کنید 
با بســط موضوعات غیرمرتبط به هم این کار را نکنید. وضعیت بورس ما ناجور 
است به خاطر شرایطی که 8 سال بر این کشور تحمیل شد، پول مفت در اختیار 
بعضی قرار گرفت،  شرایط خراب شد و الان وضع بورس خراب است. ما صریح 
گفتیم کلیــه تحریم های مالی، پولــی و اقتصادی حذف می شــود. ما نگفتیم 
تحریم های اشاعه ای حذف می شود. آن مواردی که شما قرائت کردید ارتباطی 
به تحریم های اشــاعه ای دارد با این تفاوت که تاکنون ممنــوع بود اما از امروز 
به بعد باید اجــازه بگیرند و تاکنون این طور بود که هرکــس آن موارد را به ایران 
می فروخت می توانستند ببرند خودش را تحریم کنند اما امروز نمی توانند، امروز 
در کمیســیونی که ما نیز عضو آن هستیم اجازه می گیرند و می توانند بفروشند و 

یا اجازه نداشته باشند.«
ظریف اظهار داشت:» امروز از وزیر امور خارجه برزیل پرسیدم که شما آیا فقط به 
دنبال روابط تجاری با ایران هستید یا می خواهید سرمایه گذاری کنید که گفت 
ما آماده سرمایه گذاری هستیم. دولت های اروپایی که به کشورمان آمدند همه 
از بیمه های سرمایه گذاری کشورشــان آدم آوردند و همه آماده سرمایه گذاری 
هستند. من از دوستان خواهش می کنم خودمان فضای کشور را برای سرمایه 

گذاری ناامن نکنیم. ما تصمیم ســازان کشور هســتیم و تصمیمات ما در دنیا 
تاثیر می گذارد. اگر می خواهیم در کشــور ســرمایه گذاری شــود باید کشور را 
آماده سرمایه پذیری نشــان دهیم. باید بگوییم قصد داریم برجام را اجرا کنیم و 
همانطور که پیش از این به تعهداتمان عمل کردیم بعد از این هم به تعهداتمان 
عمل خواهیم کرد. اگر خودمان بدانیم که ایران امن ترین کشــور برای سرمایه 
گذاری است، درصورتی که موانع برداشته شود دنیا به سمت ما خواهد آمد. مگر 
اینکه خودمان بگوییم کدام آدم عاقلی می خواهد در ایران سرمایه گذاری کند؟ 
در این صورت سرمایه دار خواهد گفت اینها چه کاسه ای زیر نیم کاسه دارند که 

این حرف را می زنند.«
وقتی زاکانی متوجه شد که وزیر امور خارجه کشور که از بی نوبتی نمایندگان در 
سوال پرسیدن تعجب کرده است، خطاب به او گفت:» گویا آقاي ظریف دچار 

تحیر شده اند.«، ظریف پاسخ داد:»  کار من از تحیر گذشته است.«

هر روز بیشتر در استثناء فرو می رفتیم
محمد جواد ظریــف در واکنش به حرف های جلیلی امــا خطاب به نمایندگان 
مجلس شورای اســلامی گفت:» این روزها می شنوم برخی می گویند ایران در 
قطع نامه 2231 اســتثناء شده است، ایران هفت الی هشت سال پیش استثناء 
شد و هر روز هم در این استثناء فروتر می  رفت تا جایی که می گفتند مجبور نیستید 
علیه ایران از زور اســتفاده کنید یعنی آن ها را از اســتفاده از زور ممنوع نکردند و 
مسأله اینقدر شور شد. بنابراین ما باید در مذاکرات برای حل این مسائل طوری 
وارد می شدیم که ایران از چنین بندی خارج شود و برای خارج شدن از چاره ای 

نیست جز اینکه به همان ماده 41 استناد شود«
پس از جلســه،علیرضا زاکانی خطاب تصریح کرد:» دشمن ما مشخص است 
دوست ما هم معلوم اســت. همه ما هم جزو یک خانواده هستیم و آنچه از این 
خانواده بیرون می آید باید همزبانی، همدلی و صمیمیت باشــد.« محمد جواد 
ظریف هم خاطر نشان کرد:» امیدوارم مجلس و دولت در مورد توافق هسته ای 

در یک مسیر حرکت کنند.« 
مهرداد بذرپاش انتهای جلسه به سمت جواد ظریف رفت و او را در آغوش کشید 
تا با این کار، نه تنها وزیر امور خارجه کشور، که حتی زاکانی را هم متعجب کرد و 
در واکنش به این حرکت خطاب به بذرپاش گفت:» به به! آقای بذرپاش اصلا 

شما به نمایندگی از کمیسیون آقای ظریف را مشایعت کنید.«

پیگیری روزپیگیری روز

پیام توافق بی اثربودن تحریم و تهدید نظامی بر ایران بود
رییس ســازمان انرژی  اتمی با تأکید بر عدم مشروعیت هرگونه اقدام به ساخت، انباشت و کاربرد سلاح های کشتار جمعی به عنوان یکی از اصول مهم سیاست جمهوری اسلامی ایران منبعث 
از فتوای رهبر معظم کشــورمان، بر لزوم رفع کلیه تحریم های ناعادلانه اعمال شــده علیه ایران تأکید کرد. علی اکبر صالحی که برای شــرکت در کنفرانس عمومی ســالانه آژانس بین المللی 
انرژی اتمی در وین به ســر می برد، در ســخنان خــود در این کنفرانس با بیان ایــن مطلب گفت که از همین رو، ایران با هــدف اعمال حق خود در امر فن آوری صلح آمیز هســته ای به مذاکراتی 
تاریخی پیوســت که در پی انتخاب روحانی به ریاســت جمهوری شــکل تحقق به خــود گرفت. وی پیام این توافق به جهــان را این عنوان کرد که نه تحریم های اعمال شــده و نه تهدیدات 
نظامی هیچ اثری بر اراده ملت ایران نخواهد داشــت. به گفته صالحی توافق هســته ای افق های جدیدی را گشوده است برای پایان بخشــیدن به بحرانی ساختگی و غیر ضروری که به 
عمد برای بیش از یک دهه به درازا کشــانده شد. وی همچنین ضمن محکوم کردن حملات سایبری علیه تاسیســات هسته ای، بار دیگر نگرانی ایران را درباره درز احتمالی اطلاعات 

محرمانه ارائه شده به آژانس تکرار کرد.

سیاسی

یادداشت

محمد باقری بناب

کار من از تحیر گذشته است 
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